
que s’encarregaven de la revisió i traducció
d’enunciats i la presentació en TEX i altres
aspectes tècnics; l’Antoni Gomà que preparava
els disquets per fer la inscripció —així anàvem
a l’època. I tots ens posàvem a les ordres de
la Núria Fuster, cap administrativa de tot el
procés per fer les trameses de materials cap als
centres. Ens hi passàvem algunes hores, a les
golfes de l’IEC, preparant caixes i caixes que
s’havien de repartir per tota la geografia del
país. L’ambient, però, era magnífic i, la veritat,
ens ho passàvem molt bé!

També vull recordar que el Dr. Vaquer (a qui
trobarem molt a faltar després del seu traspàs
ara fa uns mesos) revisava els problemes, les
solucions i la correcció lingüística. S’havia de
fer la redacció en català, ben entenedora i
redactada amb precisió. En això el Dr. Vaquer
era tot un mestre.
Només tinc bons records d’aquella època i, com
ja he dit, em queda l’orgull d’haver contribuït
a posar uns quants elements sobre la taula per
ajudar a estimular el gust per fer matemàtiques
entre les noies i els nois del nostre país.

El Cangur de la SCM es fa gran
Antoni Gomà Nasarre
Cap de la comissió Cangur de la SCM (2001-2007)

Els primers anys del segle XXI, el Cangur de
la SCM va anar creixent, i per això són molts
els records que en tinc. En faré només tres
pinzellades que acompanyen el fet que des del
cinquè Cangur al desè la participació es va
doblar i el nombre de centres va augmentar
gairebé en un 50%.

Països Catalans
A partir de l’any 1999, per uns contactes inicials
amb la Xarxa Vives d’Universitats i gestions
directes de la SCM, el Cangur va ampliar
l’àmbit geogràfic.

Inicialment es va fer una seu a la Universitat
Jaume I i una altra a la Universitat de les Illes
Balears, amb uns pocs centres en cada cas, i
posteriorment es va anar ampliant la partici-
pació de centres de la Comunitat Valenciana
(vinculats a la UPV i la UV), però a les Illes hi
va haver dos anys sense Cangur.

Ara bé, per al 2005, la Societat Balear Xeix
va impulsar decididament el Cangur i es va
crear una comissió Cangur del País Valencià,
amb participació de la Societat Al-Khwarizmi i
representants de les diferents universitats mb la
incorporació de la Universitat d’Alacant.

Així, el Cangur de la SCM va esdevenir ben
certament el Cangur dels Països Catalans, que
s’ha consolidat plenament amb tres organitza-
cions paral.leles, en el marc de la SCM, però
amb una comissió de treball conjunta en tots

aquells temes que ho fan recomanable, com ara
en la tria i adequació dels enunciats.

El mapa de la participació en el Cangur 2005

No arribàvem “Des de Fraga fins a Maó; des de
Salses fins a Guardamar” però ara, el 2020, ja
podem dir que un centre de Fraga i d’altres de
contrades de parla castellana del Baix Segura
participen en el Cangur de la SCM.

Valuoses col.laboracions
Des de la comissió Cangur sempre manifestem
l’agraïment a la col.laboració del professorat
dels centres i és de justícia reiterar-ho.
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També és molt interessant de fer constar l’a-
graïment a l’ONCE, que sempre que ha fet
falta ha transcrit els enunciats del Cangur
al braille i ens ha assessorat per fer altres
adequacions i això ha permès que nois i noies
amb necessitats educatives especials (NEE)
visuals puguin participar en el Cangur.
També vull esmentar la gran ajuda que hem
rebut de les universitats per a l’organització en
seus, una característica singular en el context
de les nacions que fan el Cangur.
Quan es va passar de fer el Cangur el divendres
a la tarda (que no hi havia problema per trobar
espais als centres) a fer-lo en la data internaci-
onal, el tercer dijous de març al matí, el tema
de les seus del Cangur es va complicar.
Ara bé, l’any 2000 el campus de la UPC a
Manresa i la Universitat de Vic van ser pioneres
en l’oferiment d’aules universitàries com a
seu del Cangur. I per a mi, que coordinava
l’agrupació de centres, es va obrir una porta,
de bat a bat. La receptivitat i l’interès que van
mostrar a partir del 2001 les universitats va ser
remarcable. Totes hi van col.laborar i encara es
va fer més viva la “Festa de les matemàtiques”
en seus universitàries!

La SCM en l’associació AKSF
La representació de la SCM en l’associació,
internacional AKSF va ser molt ben valorada
des de la nostra incorporació, i així va ser com
es va acceptar la proposta de fer la reunió anual
de l’any 2006 a Barcelona.
A partir dels estatuts de l’associació a Ca-
talunya li corresponia tenir un representant
al Bureau/junta directiva de l’AKSF des del
míting del 2005 fins al del 2007. Vaig tenir
l’honor de desenvolupar aquesta representació
i després en va passar a formar part Marta

Berini, ja per elecció de l’assemblea de l’any
2007.

La reunió general va tenir lloc de l’11 al 15
d’octubre del 2006 a l’edifici de la Casa de
Convalescència, la seu central de l’IEC, amb la
presència de representants de 42 nacions de les
45 que aleshores eren membres de l’AKSF. Es
va fer un número especial de l’SCM/Notícies en
anglès per a tots els assistents, i vull recordar
amb emoció dos moments d’aquells dies.

El primer és que a l’assemblea de l’associació
cada país hi té una intervenció. Va ser possible
que cadascú parlés en la seva pròpia llengua
i sortia per pantalla la traducció al francès i
a l’anglès, els idiomes de treball de l’AKSF.
L’altre és la visita de tot el grup de participants
al Parlament de Catalunya.

El MH President del Parlament de Catalunya, Ernest
Benach, en la recepció als membres de KSF, amb el
seu president Mr. André Deledicq.

Tot plegat m’ha anat animant a dedicar estones
del meu lleure a la preparació del Cangur. I
sempre he considerat que ho feia amb il.lusió,
no pas com una obligació.

Els anys del meu pas per la junta directiva de l’AKSF
Marta Berini López-Lara
Cap de la comissió Cangur de la SCM i membre del Board de l’AKSF (2008–2017)

L’any 2008, a Berlín, durant la reunió general
dels membres de la associació Kangourou sans
Frontières (AKSF) per al Cangur 2009, diversos
membres em van demanar de presentar-me
per formar part de la junta directiva. I vaig

acceptar el repte i fins l’any 2017 a Lucerna,
on vaig decidir que era hora de donar pas a
gent més jove, he format part de d’un grup
de persones que van haver de passar moltes
hores reunits per tirar endavant una tasca molt
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